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سرویس سیاسی - یک نماینده مجلس گفت: اشتغال برای دهه شصتی ها 
ســخت است باید وام اشــتغال به این افراد تعلق گیرد، در کنار ۵۰۰ میلیون وام 
ازدواجی که می دهند باید وام ۵۰۰ میلیونی اشــتغال بدهند تا این افراد بتوانند 
روی پای خودشان بایستند. سید سلمان ذاکر درباره اختصاص وام ازدواج ۵۰۰ 
میلیون تومانی برای متولدین دهه ۶۰ روستایی که تاکنون ازدواج نکرده اند، گفت: 
پرداخت وام ازدواج  ۵۰۰ میلیون تومان قدم خوبی برای دهه شصتی ها است، البته 
ما باید از زوایای دیگر به این  افراد نگاه کنیم باید از لحاظ اشتغال و مسکن نیز برای 
آن ها قدم برداریم. این  نماینده مجلس شورای اسلامی یادآور شد: می گوییم چون 
افراد مجرد هستند، حق ثبت نام برای مسکن ندارند، از یک طرف هم می گوییم 
۵۰۰ میلیون  تومان وام برای ازدواج روســتایی ها می دهیم اما خانه ارزان قیمت 
نمی دهیم، این موارد مقداری با هم تعارض دارد. هزینه ازدواج، اشتغال و مسکن 
دهه شصتی ها باید فراهم شود، اگر شخصی بداند واقعا مقدمات فراهم است هم 
از طرف آقا و هم از طرف خانم رغبت زیادی به  ازدواج پیدا می کنند و مشکلات 
حل و برطرف برطرف می شود. ذاکر درباره این که مطرح می شود وام ۵۰۰ میلیون 

تومانی روســتایی باعث می شود برخی افراد برای گرفتن ازدواج صوری انجام 
دهند، بیان کرد: ازدواج صوری درست نیست، مردم ما صادق هستند ما صداقت 
را از مردم یاد می گیریم، اتفاقات کم، دلیل بر عمومی کردن موضوع نیست، در 
همه مسائل این اتفاقات رخ می دهد، علی الخصوص در چنین موضوعاتی، نباید 
خیلی توجه کرد بلکه باید دقت کرد تا مشکلات رفع شود.وی تاکید کرد: تورم 
بالا اســت، دولت باید حمایت کند، همان طور که برای افرادی که می خواهند 
تازه ازدواج کنند و سن ازدواج شان است وام خاصی در نظر گرفته است؛ برای 
اشخاصی که سن ازدواج شان گذشته است هم باید فکری کند؛ چراکه تورم و 
اجاره بها سنگین است.  اشتغال برای دهه شصتی ها سخت است باید وام اشتغال 
بــه ایــن افراد تعلق گیرد، در کنار ۵۰۰ میلیون وام ازدواجی که می دهند باید وام 
۵۰۰ میلیونی اشتغال هم بدهند تا این افراد بتوانند بر روی پای خودشان بایستند 
چراکه آن ها در چند ســال آینده یا پدر و مادرشــان را از دست داده اند یا به سن 
پیری رسیده اند و کسی از آنها حمایت کسی حمایت نمی کند، یک زمینه اشتغال 

باید فراهم شود تا کمک کنیم بستر ازدواج فراهم شود.

به دهه شصتی ها علاوه بر وام ۵۰۰ میلیونی ازدواج باید وام ۵۰۰ میلیونی اشتغال هم داد
 نماینده مجلس شورای اسلامی:

سرویس سیاســی - رئیس بنیاد 
امید ایرانیان بــا بیان اینکه کارهایی در 
دهه ۶۰ صــورت گرفت که برخلاف 
اهداف اولیه انقلاب بود و باید از برخی 
عملکردها از مردم عذرخواهی کنیم و 
صادقانه بــه مردم بگوییم که اشــتباه 
کردیــم، به اســتفاده از واژه "خالص 
سازی " در ادبیات سیاسی امروز کشور 
اشاره کرد و گفت: "خالص سازی" که 
امروز یک راهبرد شــده است ریشه در 
عملکرد گذشــته عده ای دارد که خود 
الان گرفتار خالص ســازی شده اند.آیا حاضرند بپذیرند که چقدر خودشان 

در خالص سازی نقش داشتند ؟
محمدرضا عارف در نشســت کمیســیون توســعه بازرگانی بنیاد امید 
ایرانیان  با قدردانی از رئیس و اعضای این کمیسیون به دلیل برگزاری منظم 
جلســات و تهیه اســناد متقن و قابل اعتناء برای نظام حکمرانی کشــور  به 
شــرایط  جامعه در سال های اول انقلاب اشاره کرد و گفت: در سال های اول 
انقلاب همه ضعفها و مشــکلات اداره کشــور را به بهانه شرایط زمانی از آن 
غفلــت کردیم و تمام تلاش این بود که همه امور حکومتی و دولتی  شــود. 
حتی جنبش دانشــجویی را می خواستند متصل به حاکمیت کنند در حالیکه 
خیانت به جنبش دانشــجویی اســت که این جنبش حکومتی شود که در این 

صورت کارایی خود را از دست می دهد.
وی بــا بیان اینکه نتیجه آن نگاه در اوائل انقلاب وضعیت بغرنج امروز 
ما اســت و واقعیت این اســت که چالش های  امروز ما انباشت شده مسائل 
۴دهه گذشته است ، خاطرنشان کرد : صحبت هایی در این جلسه به درستی 
درخصوص حذف نخبگان انجام شــد ولی ایــن معضل به اوایل انقلاب بر 
مــی گردد یعنی راهبرد حذف نخبگان از اول انقلاب در دســتور کار برخی 

جریانات در حاکمیت قرار گرفته بود.
عارف ادامه داد: با شعارهایی عوامانه افراد نخبه را با برچسب وابستگی 
از میدان به در کردند و این روند تاکنون ادامه دارد.متاسفانه در اوایل انقلاب 

شخصیت های برجسته ای را با برچسب لیبرالی کنار گذاشتند.
عضو مجمع تشــیص مصلحت نظــام در همین خصوص تصریح کرد: 
یک حالت خود بزرگ بینی و حق پنداری از اول انقلاب بین مسئولان حاکم 
بود که خود را صاحب کشــور و قیم مردم می دانســتند. کارهایی در دهه ۶۰ 

صورت گرفت که برخلاف اهداف اولیه انقلاب بود.
وی با بیان اینکه اتکاء انقلاب اســلامی ایران بر مردم بوده و مردم قبل 
از انقلاب مشارکت شــان را در مســائل سیاســی و اجتماعی به خوبی نشان 
دادند،گفــت: بعد از پیروزی انقــلاب بجای آنکه مزیت ها را تقویت کنیم به 
حذف روی آوردیم مثلا در آموزش و پرورش هر مدرسه ای که از یک سطحی 
بالاتــر بود به بهانه حذف مدارس خصوصی  منحل کردیم مانند دبیرســتان 
هدف ، خوارزمی و البرز. چون نمی خواســتیم یا نمی توانســتیم قدها را بلند 
کنیم .در بخش دانشــگاهی هم همینطور، تعدادی از مراکز آموزش عالی را 

منحل کردیم به جای آنکه از ظرفیت های آنها استفاده مطلوب کنیم.
عارف با اشــاره به اســتفاده از واژه "خالص سازی " در ادبیات سیاسی 
امروز کشــور،تصریح کرد: "خالص سازی" که امروز یک راهبرد شده است 
ریشه در عملکرد گذشته عده ای دارد که خود الان گرفتار خالص سازی شده 
اند.آیا حاضرند بپذیرند که چقدر خودشان در خالص سازی نقش داشتند ؟
وی در همیــن زمینــه  تاکید کــرد : باید از برخــی  عملکردها از مردم 

عذرخواهی کنیم و صادقانه به مردم بگوییم که اشتباه کردیم.
رئیس بنیاد امیــد ایرانیان با بیان اینکه نتیجه برخی عملکردها دهه های 
گذشته فاصله انداختن بین نخبگان با دولت و حکومت بود،گفت: اگر توسعه 
بخواهد در کشــور محقق شــود باید نخبگان میدان دار شوند ولی چه میزان 
دولت فعلی و حتی ۲ دولت قبل با نخبگان تعامل داشــته و دارند؟فضا الان 
به گونه ای فراهم شــده اســت که یک عده فرصت طلب رشــد می کنند و با 
رنگ عوض کردن می خواهند چند روزی در مســند قدرت حضور داشــته 
 باشــند.در حالیکه مشــخصه اغلب مدیران کشور در مقطع فعلی کارنابلدی 

است.
وی در بخش دیگری از ســخنان خود با بیان اینکه  اکثر دولت  مردان در 
کشورمان به جای آنکه بگوید من چه کاری می خواهم انجام دهم می گویند 
در گذشــته چه ضعفهایی وجود داشــت ،خاطرنشــان کرد: صدا و سیما و 
همه رســانه هایی که در خدمت حکومت هســتند راهبرد نفی کامل گذشته 
را در دســتور کار قرار داده اند یعنی حق پنداری کامل جریان حاکم و باطل 
بودن گذشــتگان که مطمئنا اینگونه نحوه اداره جامعه،کشــور را به بن بست 

می کشاند.
عــارف بــا تاکید بر اینکه در دو انتخابــات اخیر عملا جمهوریت نظام 
آسیب جدی دید، تصریح کرد: با برخوردهای تنگ نظرانه ای که در روند تایید 
صلاحیت ها در پیش گرفته اند نشــان می دهد جریان حاکم  به دنبال افرادی 
هســتند که عین موم در دستشــان باشد و این افراد اگر وارد مجلس شوند دو 
هدف را دنبال می کنند یک آنکه به دنبال منافع شخصی و باندی خود خواهند 
بود و دوم آنکه کار نکنند که شورای نگهبان در دور بعد رد صلاحیتش کند.

آیا رسالت نماینده مجلس این موارد است؟
وی با اشاره به برخی اظهارنظرها درخصوص ناامیدی از اصلاحات در 
کشــور با بیان اینکه ناامیدی سم مهلکی برای کشور است،گفت: هنوز برای 
اصلاحات دیر نشده است ولی هر چه بگذرد هزینه اصلاح بیشتر از گذشته 

خواهد شد.
رئیــس بنیــاد امید ایرانیان با یادآوری آســیب شناســی که در دهه ۸۰ 
درخصوص مسائل اساسی کشور صورت گرفت ، گفت : در سال۸۴  مسائل 
کشور را در ۵۲ محور  آسیب شناسی کردیم که اگر با این ۵۲ محور برخورد 
جدی شود بخشی از مسائل و مشکلات فعلی را نداشتیم . بویژه آنکه در آن 

مقطع شرایط برای حل چالش های کشور فراهم تر بود. 
چون کشور در مسیر درستی قرار گرفته بود هم به دلیل اجماعی که در 
داخل کشــور بود و هم تعامل خوبی که با کشــورهای دنیا  داشتیم و آن ایران 
ســتیزی که در نیمه اول دهه هفتاد حاکم بود و اکنون هم به اوج خود رسیده 
اســت در آن مقطع وجود نداشت ولی متاسفانه از آن کار تحقیقاتی و آسیب 

شناسی استفاده نشد.
وی همچنین درخصوص آسیب شناسی جریان اصلاحات هم گفت :در 
اواخر دهه ۹۰ هم با محوریت گروه امید جریان اصلاحات را آسیب شناسی 
کردیم و در ۱۰ محور این آسیب ها احصاء شد ولی عملا هیچ اتفاقی نیافتاد 

و جریان اصلاحات در مقطع فعلی با همان چالش ها درگیر است.
عارف در پایان با اشاره به رسالت بنیاد امید ایرانیان  و با بیان اینکه هدف 
ما در بنیاد امید کارآمدکردن نظام حکمرانی است ، گفت : متاسفانه در کشور 
ما فعالیت  حزبی به خوبی صورت نمی گیرد  البته از سوی مردم هم چندان 
استقبالی از فعالیت های حزبی نمی شود و اینگونه فعالیت ها خریداری ندارد. 
به همین دلیل فعالیتهای اجتماعی و فرهنگی در قالب  موسســات مردم نهاد 

بیشتر برای جامعه امروز ما کارآمد است.
گفتنی است در ابتدای این نشست محمدصادق مشایخ رئیس کمیسیون 
توســعه بازرگانی گزارشی از فعالیت های این کمیسیون ارائه کرد و اعضای 
این کمیســیون نیز به اظهار نظر درخصوص مســائل کشور بویژه در حوزه 

مسائل اقتصادی پرداختند.

عارف در نشست کمیسیون توسعه بازرگانی بنیاد امید ایرانیان:

»خالص سازی« ریشه در عملکرد 
گذشته عده ای دارد که خود الان 

سرویس سیاسی - حجت الاسلام  گرفتار آن شده اند
حسن روحانی در جلسه دوره ای با وزیران 
و معاونــان رئیس جمهور در دولت های 
یازدهم و دوازدهم درباره شرکت خود در 
انتخابات ششمین دوره مجلس خبرگان 
رهبری گفت: من بر مبنای تکلیف و وظیفه 
در انتخابات ثبت نام کردم. شخصا معتقدم 
نباید انقلاب و نظام را رها کنیم. هیچ راهی 
هم جز صندوق رای نداریم. من به عنوان 
کسی که از پشت پرده ها خبر دارم، می دانم 
با خیابان مشــکل ما حل نمی شود. قهر و 

خانه نشینی هم مساله را حل نمی کند. تنها راه اینست که به صحنه بیاییم و مشارکت 
کنیم؛ گرچه این راه بسیار ناهموار و سخت و پیچیده است ولی با سختی راه، وظیفه 
ما ســاقط نمی شود. رئیس جمهور دولت های یازدهم و دوازدهم با تاکید بر اینکه 
می دانم به حرکت درآوردن جامعه از ســال ۹۲ ســخت تر است، اظهار داشت: در 
سال ۹۲ هم ابتدا فضای انتخابات خیلی سرد بود. یعنی آنچه در ۹۸ و ۱۴۰۰ عمل 
کردند، بنا بود ابتدا در ۹۲ انجام دهند که موفق نشدند. رد صلاحیت آقای هاشمی 
هم در آن ســال یأس را بیشــتر کرد.عده زیادی می گفتند فایده ندارد و نمی شود 
کاری کرد. به هرحال ۹۲ عده ای به صحنه آمدند و تلاش کردند، مردم هم به صحنه 
آمدند و انتخابات پرشوری برگزار شد. سال ۹۶ هم که بسیار پرشور و رقابتی بود؛ 
تا رسیدیم به سال ۹۸ و ۱۴۰۰ که دیدیم کاری کردند که شرکت کننده بسیار کم شد. 
ظاهراً بعد از ۹۸ فکر کردند که آب از سرشــان گذشته و مهم نیست شرکت کننده 
کم باشد یا زیاد. کار خودشان را شدیدتر در ۱۴۰۰ انجام دادند. هدف آن ها اینست 
کــه اصلاح طلبان و اعتدالیون قهر کنند و همه کنــار بروند و انتخابات را حتی با 
شرکت ۳۰ درصد هم که شده برگزار کنند. بعضی از این هایی که الان حاکم هستند 
را می شناسم که نه در انقلاب بودند و نه در جنگ و نه غصه ای برای کشور دارند. 
خوشحال می شوند که امثال ما و افکار ما کلًا مأیوس شویم و رها کنیم و بگوییم 
که کاری نمی شود کرد. اگر این شعار در ذهن مردم حاکم شود که کاری نمی شود 
کرد چه خواهد شد؟ آیا واقعاً به پایان خط رسیده ایم؟ من قبول ندارم که الان پایان 
خط است. ممکن است خدای ناکرده در آینده به این نقطه برسیم ولی امروز به پایان 
خط نرسیده ایم. باید همه توان مان را به کار بگیریم برای اینکه جامعه را به حرکت 
دربیاوریم. تلاش کنیم گرچه بسیار سخت است. اگر روزی به پایان خط رسیدیم 
که دیگر هیچ راهی نباشد می توانیم بگوییم دیگر هیچ کاری نمی شود کرد. ما هم 

آن وقت خداحافظی می کنیم و می رویم. دیگر خودشان می دانند. 
روحانی در ادامه گفت: ما نزد خداوند و مردم و انقلاب و این نظام مسئولیم. 
چه پاسخی داریم اگر ما هم رها کنیم و برویم کنار؟ ما که در یک انتخابات امکان 
شــرکت داریم، از ترس اینکه صلاحیت ما را رد کنند یا مردم پای صندوق نروند 
و رأی ندهند برویم خانه بنشــینیم، آیا درست است؟ این کار چه خاصیتی دارد؟ 
تحلیل طیف اقلیت این بود که من در انتخابات خبرگان شــرکت نمی کنم. عدم 
ثبت نام من در انتخابات هم یا به تســلیم شــدن و ناامیدی تفسیر می شد یا تعبیر به 
قهر با نظام و آینده کشور می کردند که هیچ کدام شایسته نبود. با این حال آن طیف 
اقلیت دچار تعجب شد که من ثبت نام کردم. این عصبانیتی که شما در صداوسیما یا 
فضای مجازی دیدید به این دلیل بود که اصلا فکر نمی کردند من بیایم. می دانستم 
تخریب گران بلافاصله وارد میدان می شوند. ظاهراً تلویزیون ما به بدترین روز سیاه 
افتاده که تصورش را نمی کردیم. صداوسیما امروز در میان مردم جایگاهی ندارد. 
صداوسیما هرچه فحاشی کند به ضرر ما نخواهد بود. البته کار بد و زشتی کردند و 
شایسته صداوسیما نبود. همه ما وظیفه داریم اگر می توانیم هر چند نفر که ممکن 
اســت را به صندوق رأی دعوت کنیم. برای مجلس شــورای اسلامی شاید بشود 
لیستی برای تهران و شهرهای دیگر ارائه کرد. لیستی که قابل قبول باشد. این وابسته 
به این است که ببینیم در نهایت در موضوع صلاحیت ها چه می کنند، آیا بر توصیه 
مقام معظم رهبری عمل می کنند یا نه؟ اگر شورای نگهبان کار هیأت های اجرایی 
را تا حدی جبران کند ممکن اســت بشود فضا را مقداری گرم کرد و لیستی برای 
تهران و شهرستان ها ارائه کرد. اگر در مجلس شورای اسلامی بتوان ۷۰ نفر یا حتی 

۵۰ نماینده داشت، از هیچ که بهتر است. 
وی با تاکید بر اینکه خبرگان این دوره شــاید اهمیت بیشــتری داشته باشد، 
اظهار داشت: از خداوند برای مقام معظم رهبری عمر طولانی توام با توفیق بیشتر 
را طلب می کنیم، ولی هرچه زمان بگذرد احتمال آن روز مبادا بیشــتر می شود که 
خبرگان بخواهد وارد بحث انتخاب ولی فقیه شود. در ذهن خودم خیلی بالا پایین 
کردم که بروم ثبت نام کنم یا نه، گفتم اگر به عنوان یک نفر در خبرگان احتمال دهم 
که تأثیرگذار هستم، برای آینده و امروز اقدامی نکنم، مسئولم. مگر اینکه یقین داشته 
باشم که هیچ کاری از من ساخته نیست. من بر مبنای این تکلیف ثبت نام کردم. با 
دوستان هم مشورت کردم و تعداد معتنابهی معتقد بودند که باید ثبت نام کنم.وی 
خواستار تبیین اهمیت انتخابات مجلس خبرگان رهبری شد و گفت: در انتخابات 
عــده زیادی می روند پای صندوق و به مجلس رأی می دهند ولی به خبرگان رأی 
نمی دهند. از طرف دیگر عده زیادی می روند پای صندوق، کمااینکه ســال ۱۴۰۰ 
دیدیم، رأی سفید به صندوق می اندازند. اگر بتوانیم در همه حوزه های انتخابی نوعی 
رقابت ایجاد کنیم رأی سفید کم خواهد شد. یا حتی مرددین را کم کنیم که بروند به 
سمت صندوق آرا. اگر مردم را تشویق کنیم و بتوانیم ۲۰ نفر یا حتی ۱۰ نفر از افراد 
فعال و شجاع را به مجلس خبرگان آینده بفرستیم، می توانند بسیار تأثیرگذار باشند. 
ما در خبرگان سوم یک جمع کوچکی بودیم ولی توانستیم اقدامات خوبی انجام 

دهیم که موجب تحول در کارکرد خبرگان شد.
 در خبرگان چهارم که تندروها شــعار می دادند خبرگان منهای هاشــمی و 
روحانی، با تلاش دلسوزان هر دو نفر وارد خبرگان شدیم و مقطعی هم هر دو نفر 
در هیأت رئیسه بودیم. هیچوقت ما بی مشکل نبودیم. به هرحال اعتدال دشمن دارد. 
عده ای افراطی و مخالف آرامش و امید مردم هستند. باید در برابر آن ها ایستاد گرچه 
هزینه زیادی هم دارد. ما نمی توانیم به دلیل شرایط بسیار سخت این مقطع تاریخی 

دست از کشور و انقلاب بکشیم.

سرویس سیاسی -  هشتمین نشست »کارگروه ملی دیپلماسی حمل و نقل و 
ترانزیت« به ریاست مهدی صفری، معاون دیپلماسی اقتصادی وزیر امور خارجه و 
با حضور نمایندگان وزارتخانه ها و سازمان های ذیربط ازجمله وزارتخانه های راه 
و شهرسازی، کشور، نفت، سازمان برنامه و بودجه، گمرک جمهوری اسلامی ایران، 
بیمه مرکزی، سازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای، سازمان بنادر و دریانوردی، 
سازمان هواپیمایی کشوری، کشتی رانی جمهوری اسلامی ایران، مرکز پژوهش های 
مجلس و اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی ایران در وزارت امور خارجه 
برگزار شد. دستورکار این جلسه، بررسی آخرین تحولات حمل و نقل و ترانزیت 
منطقه و هماهنگی درخصوص اقدامات آتی بود. در ابتدای جلسه، صفری به آخرین 
تحولات پروژه های کریدور شــمال - جنوب از جمله راه آهن رشــت - آستارا و 
همچنین راه آهن شــلمچه - بصره و بندر چابهار اشاره کرد و در ادامه نمایندگان 
دستگاه های اجرایی به ارائه گزارش درخصوص پروژه های منطقه قفقاز پرداختند. 
صدور کارت سوخت برای ناوگان حمل و نقل خارجی و بازتاب مثبت این اقدام 
در کشورهای منطقه، انجام مقدمات پل جدید آستارا، آغاز عملیات جاده آغ بند به 
جلفا، همکاری با چین در کریدور شــرق به غرب، افزایش ورود قطارهای باری 
روسیه به ایران، توسعه تجهیزات بندر چابهار توسط کشتی رانی جمهوری اسلامی 
ایران و سایر موضوعات ترانزیتی نیز در این جلسه مورد بحث و بررسی قرار گرفت. 
در پایان این نشست مقرر شد، جمهوری اسلامی ایران به عنوان امین کریدور شمال 
- جنوب، مقدمات برگزاری اجلاس وزرای حمل و نقل این کریدور را در آینده 

نزدیک در تهران فراهم کند.

روحانی در دیدار جمعی از وزیران و معاونان سابق رئیس جمهور:

عصبانیت صداوسیما به این دلیل است 
که فکر نمی کردند من ثبت نام کنم

برگزاری اجلاس وزیران حمل و نقل 
کریدور شمال - جنوب در آینده نزدیک

نوری رئیس فراکسیون مستقلین مجلس:

مجلس دست چین و بله قربان گو به ضرر 
دولت خواهد شد

سرویس سیاسی -  غلامرضا نوری نماینده مردم 
بستان آباد در مجلس شورای اسلامی در پاسخ به این 
سوال که »بعد از اعلام نتایج بررسی هیات های اجرایی، 
اعتراضات و انتقادات زیادی نسبت به آن وجود داشت 
و شرایطی به وجود آمد که به نظر می رسید عدم تجربه 
مدیریت سیاســی در کلان وزارت کشور در لایه های 
مختلف تا سطوح فرمانداری ها و تشکیل هیات های 
 اجرایی به نحــوی موثر بوده که کار هیات اجرایی را 
تحت الشــعاع خود قرار داده است، فکر می کنید این 
مساله چه اندازه موثر بوده است؟«، گفت: به نظر می آید 
ریشه اصلی مشــکل اینجاست که وزیر کشوری که 
انتخاب شــد تجربه کار در حوزه سیاسی و اجتماعی 
نداشــت، البته این می توانست در انتخاب معاونین، 
اســتانداران و فرمانــداران به نوعی جبران شــود که 
متاسفانه انتخاب آن ها هم در همین مسیر قرار گرفت. 
یعنی اغلب شان افرادی شدند که در حوزه های سیاسی 
و اجتماعی خیلی تجربه یا سابقه مدیریت نداشتند و 
اغلب شان هم شاید بار اول بود که در این رده ها آن هم 
در مدیریت یک استان یا شهرستان در سیستم اداری و 

مدیریتی قرار می گرفتند.
ناشی گری و ناپختگی در حوزه مدیریت 
سیاسی-اجتماعی در مجموعه وزارت کشور 

مشهود است
چون این ویژگی و این سبک و سیاق وزارتی در 
حوزه های اســتانی و شهرستانی هم ادامه پیدا کرد لذا 
این نقصان متوجه مجموعه بدنه وزارت کشــور شد 
و ایــن کم تجربه بودن یا عــدم پختگی در این حوزه 
مشهود است. طبیعتاً در چنین فضایی تصمیماتی هم 
که گرفته شــود، عاری از اشــکال نخواهد بود. شاید 
نمود بارز این مساله همین نتیجه بررسی صلاحیت ها 
در هیات های اجرایی بود که چند هزار نفر و نزدیک به 
یک سوم داوطلبان نتوانستند تایید صلاحیت دریافت 
کنند و این یک کار بی ســابقه ای بود که در هیات های 
اجرایی رقم خورد و بعضاً هم فراقانونی عمل شده یا 
قانون رعایت نشده است. در ادامه آن هم درخواست 
ارائه مدارک و مستندات خیلی از ردصلاحیت شدگان 
را بی جواب گذاشــتند و مدارک را ارائه ندادند یا در 
مواردی حتی درخواست را هم نپذیرفتند؛ این نشان از 
یک ناشی گری و ناپختگی در حوزه مدیریت سیاسی-

اجتماعی در مجموعه وزارت کشور است.
وزارت کشور بداند مسئولیت سنگینی 

در حفظ سلامت انتخابات دارد
نوری با اشــاره به مســئولیت مجموعه دولت 
نســبت به انتخابات، تصریح کــرد: در مجموع این 
مرحله گذشــت و الان هم کشور در شرایطی نیست 
که بگوییم بیاییم وزارت کشــور و اســتانداری ها و 
فرمانداری ها را درست و اصلاح کنیم؛ چون فرصت 
این مســاله گذشــته و این انتظار هم نیست. ولی این 
انتظار وجود دارد که شــخص رئیس جمهور متوجه 
این موضوع شوند که مسئولیت یک امر بسیار سنگین 
و خطیری که همانا یک انتخابات ســالم و مشارکتی 
اســت را در کشــور بر عهده دارند خصوصاً بعد از ۲ 
انتخابات که با مشــارکت حداقلی برگزار شد و الان 
برای این انتخابات خیلی ها چشم دوخته اند؛ دوستان 
از یک منظری و دشمنان از منظر دیگری به انتخابات 
نگاه می کنند تا ببینند چه اتفاقی خواهد افتاد. وی تاکید 
کرد: امیدواریــم اهمیت این موضوع برای دولت جا 
بیفتد و بتوانند باقی مانده مسیر را جبران کنند خصوصاً 
با حفظ کامل بی طرفی دولت و حفظ سلامت انتخابات 
و امنیت انتخابات که دو امر مهم است. البته باتوجه به 
تجارب و سوابقی که دارند ما مطمئن هستیم در امنیت 
انتخابات ان شاءالله هیچ مشکلی به وجود نمی آید اما در 
بحث سلامت انتخابات این افرادی که الان آمدند و در 
رأس هیات های اجرایی هستند، استاندار شدند و در 
وزارت کشور مسئولیتی دارند، باید بدانند مسئولیت 
سنگینی در حفظ سلامت انتخابات دارند و باید به طور 
جدی به این موضــوع توجه کنند و اجازه ندهند که 
خدایی ناکرده در رده های پایین دســتی و جاهایی که 
در مورد امور اجرایی رأی گیری ها و سلامت انتخابات 
تصمیم می گیرند و عمل می کنند، اتفاقات ناشایستی 

رخ دهد.
نمایندگان دست چین شده اغلب به اولین 

و جدی ترین مخالفین دولت تبدیل می شوند
نایب رئیس کمیســیون اصل ۴۴ مجلس افزود: 
مســاله رعایت بی طرفی خیلی مهم است چراکه الان 

بحث صلاحیت ها از هیات های اجرایی گذشــت و 
هرچه که بود تمام شــده و دولت باید تلاش کند در 
سلامت انتخابات نقش خوبی را ایفا کند، خصوصا با 
حفظ بی طرفی خودش)دولت( و عوامل اجرایی شان در 
استان ها و شهرستان ها وگرنه برای دولت هزینه تراشی 
شده و از محبوبیت و مقبولیت آن کاسته خواهد شد. 
وی خاطرنشان کرد: شاید در ابتدا خوشحال باشند به 
اینکه می توانند یک نماینده ای را به مجلس بفرستند از 
یــک حوزه انتخابیه اما در قبال آن همه را علیه دولت 
می کنند، تجربه هم نشان داده که این گونه نمایندگانی 
که اینطور دســت چین شده می آیند در اغلب موارد به 

اولین و جدی ترین مخالفین دولت تبدیل می شوند.
در مورد مشــارکت دولت به سهم خود 

نمره خوبی نگرفت
رئیس فراکسیون مستقلین مجلس درخصوص 
»نقش دولت در بحث مشــارکت بالا در انتخابات«، 
گفت: قطعا همینطور است، تاکید ما هم رعایت قانون 
است و اگر الان گلایه ای نسبت به هیات های اجرایی 
و وزارت کشــور وجود دارد به خاطر این است که بر 
مُر قانون عمل نکردند و اشــکال همین است، اگر بر 
قانون عمل کنند کســی معترض نیست.وی ادامه داد: 
البته در مورد مشــارکت به نظــرم دولت نمره خوبی 
نگرفــت و در زمان عملکرد هیات اجرایی برای تایید 
صلاحیت ها فرصت مشارکتی کردن و رقابتی کردن 
انتخابات را از دســت داد. حداقــل دولت در حیطه 
خودش بخش اعظمی از این فرصت را از دســت داد. 
امیدواریم ان شاءالله در مراحل بعدی بتواند این نقیصه 
را جبران کند و یک انتخابات مشــارکتی و رقابتی و 
سالم را مدیریت کند و با مدیریت خود، از دست دادن 
این بخش از کار را بتواند جبران کند. خصوصا اینکه 
اطمینان بدهد و رفتار عوامل برگزاری انتخابات چنان 
باشــد که دیدگاه افکار عمومی بر این باشد که دولت 
بی طرف اســت و دارد انتخابات ســالمی را برگزار 
می کند. دولــت می تواند حداقل با این رویکرد خود 
در ماه ها و روزهای آینده قدری به مشــارکتی شــدن 

انتخابات و رقابتی شدن کمک کند.
به خاطر کم تجربگی در حوزه اجتماعی و 
سیاسی بلد نیستند فضای مشارکتی درست 

کنند
 نــوری در رابطه با »نحــوه تعامل میان وزارت 
کشور با رسانه ها که با استفاده از ادبیاتی محدودکننده 
و غیرسیاسی، محدودیت را به رسانه های داخلی اعمال 
می کند که در نتیجه آن دست رسانه های رسمی بسته 
شــده و فضای اطلاع رسانی در اختیار رسانه های زرد 
یا فارســی زبان معاند خارج از کشور قرار می گیرد«، 
گفت: ببینید این مساله بازمی گردد به همان سوال اول 
و توضیحاتی که عرض کردم، نگاه اجتماعی و سیاسی 
در وزارت کشــور و این نگاه که ما باید یک انتخابات 
مشارکتی داشته باشیم، و آنچه که برای نظام و کشور 
مهم است حضور حداکثری مردم در انتخابات است، 
به نظر می رسد که هنوز جا نیفتاده است. اگر می خواهیم 
یک انتخابات مشــارکتی را محقق کنیم همه چیز را 
امنیتی نگاه کردن و اینجوری فضا را بســتن، جواب 
نمی دهد. اینجا دو حالت وجود دارد یا به خاطر همان 
کم تجربگی در حوزه اجتماعی و سیاسی است و بلد 

نیستند یک فضای مشارکتی را درست کنند که خب در 
اینجا یک پایه و ستون مهم رسانه ها هستند، رسانه های 
داخلــی که متعهدانه و مســئولانه می توانند اخبار را 
منعکس و فضا را برای یک انتخابات مشــارکتی رقم 
بزنند یا حالت دوم این است که با وضع محدودیت ها 
در حضــور حداکثری و مشــارکت پایین، دنبال یک 
نتیجه  مطلوب جناحی بگردند، که عقبه ایدئولوژیکی 
و سیاســی دولت در عرصه هایی نشان داده که از یک 
انتخابات حداقلی بدشــان نمی آید و یک انتخابات با 
مشــارکت پایین را انتخاباتی تلقی می کنند که طیف 
فکری خودشان آنجا قطعا با ریسک پایین تر و هزینه 
کمتر برنده می شوند و به سهولت می توانند کرسی ها 
را به دست بیاورند. عضو مجمع نمایندگان آذربایجان 
شــرقی افزود: اما کســانی که این را تعقیب می کنند 
بــه نظرم باید حتما متوجه باشــند که این برای نظام، 
کشــور و مصالح کشور اصلا خوب نیست. ما وقتی 
می توانیم پشــتوانه مردمی را برای نظام داشته باشیم، 
مشــارکت مردم را برای توســعه کشور داشته باشیم 
و اعتماد عمومی را جلب کنیم که افراد بیشــتری در 
انتخابات حضور پیدا کنند و آراء بیشــتری را حالا به 
هر نامزدی که مدنظرشان است، به صندوق بیندازند. 
یکــی از ملزومات همین امر هم حضور نامزدهایی با 
طیف فکری متنوع در چارچوب قانون اساسی است. 
نماینده مردم بســتان آباد در مجلس تصریح کرد: اگر 
خدای نکرده فکرشــان بر این اســاس باشد که حالا 
اشــکال ندارد مشارکت پایین به نفع ماست، به نظرم 
این خیانت است و حتما باید این مسیر را بازگردند و 

حتما به دنبال انتخابات مشارکتی باشند.
همان هایــی کــه نامــه زدنــد بیایید 
رئیس جمهور شوید، استیضاح ها و سوال ها 

را انجام می دادند
رئیس فراکسیون مســتقلین مجلس با اشاره به 
ســابقه همکاری دوســاله دولت و مجلس انقلابی، 
یادآور شد: دولت مطمئن باشد که از یک انتخابات با 
مشارکت بالا و تنوع کاندیداها مجلسی شکل می گیرد و 
نمایندگانی در مجلس حضور پیدا می کنند که بیشترین 
کمک را به دولت خواهند کرد؛ همین مجلسی که دو 
سال و نیم با آن کارکردند باید تجربه شود، همان هایی 
که به خودشــان نامه زده بودند بیایید رئیس جمهور 
شوید، همین ها بودند که استیضاح ها و سوال ها را انجام 
می دادند. اصلا شما بروید و بررسی کنید که منتقدین 
دولت چقدر در مســیر کارها پای دولت را گرفتند؟ 
بیشتر دست دولت را گرفتند؛ با نقدها و صحبت ها و 
پیشنهادات و راهنمایی شان سعی کردند دست دولت 
را بگیرنــد پس این تجربه شــد، دولت باید بداند که 
یک مجلس فراگیر که در آن چندصدایی باشــد و از 
مشارکت حداکثری مردم شکل بگیرد بیشترین کمک 
را به دولت در مسیر خدمت به کشور انجام خواهد داد.
مجلس دست چین و بله قربان گو اجازه 

نخواهد داد این دولت تکرار شود
نــوری تاکید کرد: اگــر بخواهند یک مجلس 
دســت چین و بله قربان گو و کاملا هماهنگ با دولت 
بچینند مطمئن باشند که نتیجه آن مجلس به ضرر همین 
دولــت خواهد بود و اجازه نخواهد داد که این دولت 

تکرار شود.

رئیس فراکسیون مستقلین مجلس گفت: شما بروید و بررسی کنید که منتقدین دولت چقدر در مسیر کارها پای دولت را گرفتند؟ 
بیشتر دست دولت را گرفتند؛ با نقدها و صحبت ها و پیشنهادات و راهنمایی شان سعی کردند دست دولت را بگیرند اما همان هایی که به خودشان نامه زده بودند 

بیایید رئیس جمهور شوید، همین ها بودند که استیضاح ها و سوال ها را انجام می دادند.

اگــر بخواهنــد یــک مجلــس دســت چین و بلــه قربان گــو و کامــلا هماهنــگ 
بــا دولــت بچیننــد مطمئــن باشــند کــه نتیجــه آن مجلــس بــه ضــرر همین 
دولــت خواهــد بــود و اجــازه نخواهــد داد کــه ایــن دولــت تکــرار شــود.
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